
Kaj je novega pri sosedih
Šiška:
1300 stanovanj

O »Programu 80«, ki predvi-
deva gradnjo več kot 13.000
stanovanj v šišenski občini, so
spregovorili tudi na seji kluba
odbornikov šišenske občinske
skupšfiine. Odbomiki so s pro-
gramom soglašali in ga skušali
obogatiti še z nekaterimi pri-
pombami, o katerih naj bi raz-
pravljali še občinska in mest-
na skupščina.

Menijo, da je treba program
dopolniti z urbano ureditvijo
ostalega obmofija občine, za
kar naj poskrbd obfiinska skup-
ščina. Predlagatelji programa
pa morajo do srede prihodnje-
ga meseca program Se ekonom-
sko utemeljiti. O programu naj
bi razpravljali še odborniki
mestne skupščine, saj naj bi
bila po tem programu usmerje-
na stanovanjska gradnja v Lju-
bljani. Taka kot je v Štepanj-
skem naselju.

člani kluba odbornikov so
predlagali občinski skupščini,
naj predlaga sklenitev družbe-
nega dogovora, ki bi določil
enofeno ceno za kvadratni me-
ter stanovanjske površine v
Ljubljani in urbanistični stan-
dard za naše mesto. Ce bo
sprejela mnenje članov kluba
odbomikov, bo obdinska skup-
ščina ustanovila poseben or-
gan, katerega člani bodo nad-
zirali izvajanje del omenjenega
programa ter komisijo, ki bo
določila strukturo stanovanj,
ki jih bodo zgradUi v okviru
»Programa 80«.

Vič: kolesarska
steza na Vrhniko

Za idejo, da bi po trasi opu-
ščene železnice speljali kole-

-^arsko trim stezo na Vrhniko,
se rie" na^auSnjeJTJ "^amo na
Viču, temveč tudi v druguh
predelih Ljubljane. Pravijo, da
gre za poceni in hitro uresnič-
ljivo idejo. Tako bi spet zaži
velo kolesarstvo, marsikdo bi
se na tej stesai nadihal malo
boljšega 2raka in zgubil kakš-
ne odvečne kilograme. Postav-
ljajo pa zanimivo vprašanje:
kdo bi v Ljubljani popravljal
vse te male konjičke, če bi s
kolesarsko stezo uspeli?

Razvoj varstvenih
ustanov ob južnem
robu mesta

Pred kratkim je bila poseb-
na saja predstavnikov krajev-
ne skupnosti Trnovo in Kolezi-
ja, kjer so obravnavali nadalj-
nji razvoj varstvenih ustanov.

Po temeljiti presoji so se
zedinili, da naj gre najprej v
gradnjo nova varstvena usta-
nova v Murgljah ob ulici »Pod
topoli« na stari lokaoiji, čerav-
no trenutno še ne kaže, da
bi se do leta 1976 v samih
Murgljah zgradila vsa predvi-
dena stanovanja.

Predstavniki Trnovega raču-
najo s tem, da bi določeno
obdobje hodili v novo varstve-
no ustanovo Murglje tudi ot-
rooi iz Rakove Jelše in Zalega
Loga. MecJ tem časom pa bo že
rešeno vprašanje, kje bo pote-
kala južna avtocesta ob Ma-
lem grabnu tn s tem tudi, ka-
ko se bosta nadalje razvijala
Zali Log in Rakova jelša.

Ravnateljice varstvenih usta-
nov so nakazale novo težavo:
vsi prosilci morajo plačevatd
samoprispevek, ustanove pane
morejo prevzeti vseh otrok.

Dva kluba zdravljenih
alkoholikov

V ob&ini Vič—Rudnik delu-
Jeta od sredine januarja 1973
že dva kluba zdravljendh alko-
holikov. Prvi tak klub, ki ima
svpj sedež v prostorih KS »Mal-

6i Beličeve<(, ima okrog 40 čla-
nov, ki se sestajajo ob petkih.
Tak sestanek traja eno do dve
uri. Na sestanek pridejo vsak
mesec tudi svojci zdravljenih
alkoholikov. Morda bi bilo za-
nimivo povedati, da na teh se-
stankih preverjajo navzočnost
(sestanki so v prvem letu ob-
vezni, zaželeno pa je, da bd
zdravljend alkoholiki prihajali
do 5 let). Vsakič preberejo za-
pisnik in obravnavajo proble-
me, ki jih ni malo. Recimo,
da nekdo zapade v krizo in za-
čne ponovno piti. Tedaj skuša
klub po svojih močeh poma-
gati, 6e pa ne uspe, je potreb-
na patronaža in nazadnje —
škofljiea. V klubu re&ujejo tu-
dl probleme v zvezi z zaposlit-
vijo ali pa probleme v družini
alkoholika (gmotna škoda,
strah, beg iz stanovanja, pote-
panje...). Tako z nasveti in
z odkritim pogovorom skuša-
jo pomagati drug drugemu, se
otresti alkohoia rn olajšati živ-
ljenje svojim najbližjim. 2al
center na škofljici še zdaleč
ne more sprejeti vseh, kd so
potrebni pomoči (njihovo šte-
vilo gre v tisoče), ker je pač
edini te vrete v Sloveniji. Po-
skusi zdravljenja alkoholikov
so še drugod (vendar v majh-
nem obsegu), tako na primer
v Begunjah (psihiatrična
smer), nevropsihiatrični odde-
lek v Vojniku, psihiatrični od-
delek v Ormožu, psihiatrična
bolnica Idrija.

Pred kratkim je bil ustanov-
ljen še drugi klub zdravljenih
alkoholikov za območje bivše
rudniške občine. Sedež ima v
prostorih KS »Krim—Rudnik«.
Trenutno šteje 10 članov.

Zanimiva je ugotovitev, da
število klubov zdravljemh al-
koholikov v Sloveniji hitro ra-
se. Januarja 1973 jih je bilo
že 63.

Črnuče:
Komunalni problemi

Najbolj peree problem Cmuč
je kanalizacija. Z napeljavo vo
dovoda, pralnimi stroji in ko-
palnicami, odpadne vode ne
morejo ponikniti v pretežno
ilovnat teren, na katerem leži-
jo Crnuče. Odpadne vode ta-
ko rekoč po površini odtekajo
v Crnušnico. Kanalizacija za
družbo ni urejena, če posamez-
nik spelje odpadno vodo (na
primer iz več prekatne grezni-
ce) v potok, v bližnje grmov-
je ali celo v opuščen vodnjak.
To zadnje pomeni neposredno
zastrupljanje talne vode, se
pravi virov, iz katerih se napa-
ja naš vodovod.

Poleg smradu in zastruplja-
nja vode se pojavlja tudi ne-
varnost širjenja nalezljivih bo-
lezni (na primer zlatenice). Hu-
de težave so imeli že v marsi-
katerem kraju (Idrija, 2iri),
kjer niso imeli urejene kanali-
zacije.

Prebivalci Crnuč ugotavljajo,
da je ureditev kanalizacije za
njih življenjskega pomena. Kdo
bo kriv, če bodo otroke, ki se
zdaj brezskrbno pode po črau-
čah, nekega dne začell voziti v
bolnico?

Na črnučah urejajo ločensi-
stem kanalizacije: odpadne vo-
de (iz stranišfi, kopalnic, ku-
hinj in pralnic) odtekajo po
tanjših ceveh v čistilno napra-
vo pri tovarnd »Elma«, meteor-
na voda pa odteka po debelej-
ših ceveh v CrnuSnico. Lažje
je namreč očistiti manjše ko-
ličine močneje onesnažene vo-
de kot pa velike količine manj
onesnažene vode, ali preproste-
je povedano: zakaj bi pošiljali
v čdstilne naprave čisto vodo
(dež). Tako pojasnjujejo vsem
tistim, ki kritizirajo gradnjo
kanalizacije, češ: polagate pre-
tanke cevi. Najbolj pa skušajo
to dopovedati tistim, ki so v
kanal za odpadno vodo spelja-
li tudd meteorno vodo in so

krivi, da ob močnejših nalivih
brizga voda iz niže ležečih ja-
škov v Starih Črnučah in po-
plavlja kleti.

Občani se pritožujejo tudi
nad onesnaženim okoljem.
Pred leti je bila Crnušnica bi-
ster potok, poln rib in rakov,
v njem so perice prale perilo,
v poletnih dneh pa so po po-
toku čofotali otroci. črnušnica
je zdaj postala odprt kanal,
v katerem plava tudi nafta in
kemikalije. Bregovi potoka so
odlagaliSče odpadkov, od pe-
pela do tetrapaka in starih
štedilnikov. Tudi bližnja okoli-
ca hiš ne nudi boljše slike.
Vsak skrbi le za svojih 500
kvadratnih metrov, za drugo
mu ni mar. Cmuče so obdane
s smetmi. Ob poteh protd Ra-
šici je smetišče pri smetišču.

Ceste na Crnučah so slabe,
neasfaltirane, nerazsvetljene in
brez pločnikov. Ob kupu nere-

šenih problemov ceste zlepa
ne bodo prišle na vrsto, opo-
zarjajo občani. Hitrost vožnje
je omejena, vendar je le ma-
lo voznikov, ki to omejitev
upoštevajo. Ne menijo se za
pešce, med katerimi je največ
otrok, dvigajo oblake prahu
ali pa z mokro kopeljo obriz-
gajo mimoidoče. Tako ustvar-
jajo še bolj nemogoče higien-
ske razmere.

Najbolj pereči probleml so
na območju črnih gradenj v
Gmajni. Tam je odlaganje od-
padkov in onesnaženje Črnuš-
nice najbolj očitno. 21vljenje
prebivalcev ob cesti Ceneta
Stuparja postaja zaradi prahu
nevzdržno. Pravijo, da po njej
v glavnem vozijo črnl gradite-
Ijl

Komunalna komisija krajev-
ne skupnosti Črnufie je opozo-
rila, da takšno stanje ne more
trajati v nedogled.

KS Gradišče
o »Dogovorih«

ObCinski konferenci SZDL
Ljubljana — Center je bila 5.
marca dana pobuda, da na.i v
svojem glasilu »Dogovori« ob-
časno objavlja probleniatiko in
novice o delu skupnosti zdrav-
stvenega zavarovanja delavcev
in kmetov, skupnosti invalid-
skega zavarovanja, skupnosti
otroškega varstva itn.

Popolno izkoriščanje
zmogljivosti

Pri izvajanju smernic gospo-
darskega razvoja je treba upo-
števati. da obstoječe zmoglji-
vosti niso popolnoma izkori-
ščene. Notranje rezerve je po-
trebno bolje izkorišCati, reši-
tev pa ne gre iskati samo v
povečanju cen. Inšpekcijska
služba mora biti zaradi tega
bolj aktivna in ji moramo dati
večja pooblastila, sodijo v KS
Prule.


